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Tarptautinė partnerystė 

 

1. Bendroji kompetencija, įsipareigojimai Europos Sąjungai ir asmeninis nepriklausomumas 

Kurie Jūsų asmeninės kvalifikacijos ir patirties aspektai ypač svarbūs norint eiti Komisijos nario pareigas ir 

užtikrinti, kad būtų siekiama bendrojo Europos intereso, ypač srityje, už kurią būtumėte atsakingas? Kaip 

prisidėsite prie Komisijos politinių gairių įgyvendinimo? Kaip įgyvendinsite lyčių aspekto integravimą ir kaip 

lyčių aspektu grindžiamą požiūrį įtrauksite į visas Jūsų atsakomybei priskirtinas politikos sritis? Kaip 

įgyvendinsite jaunimo klausimų integravimą? 

Kaip galėtumėte įtikinti Europos Parlamentą, jog esate nepriklausomas? Kaip užtikrintumėte, kad dėl Jūsų 

ankstesnės, dabartinės ar būsimos veiklos nekils jokių abejonių, kad galite tinkamai eiti pareigas Komisijoje? 

Priklausau kartai, kuri turėjo kovoti už savo laisvę. 1989 m., kai šią laisvę iškovojome, buvau 22 metų ir kartu su 

kitais studentais stovėjau Prahos širdyje per demonstracijas prieš komunistinį režimą. Vėliau mūsų karta turėjo dar 

vieną svajonę – įstoti į Europos Sąjungą. Diena, kai šią svajonę išpildėme, buvo įsimintina. Todėl visiškai suprantu, 

kokia patrauki yra Europos Sąjunga ir jos ginamos vertybės. Būtų didžiulė garbė būnant už tarptautinę partnerystę 

atsakingu Komisijos nariu turėti galimybę panaudoti šią trauką ir milijonams žmonių visame pasaulyje pasiūlyti 

šių vertybių teikiamą naudą. 

Per pastaruosius 30 metų Čekijos bendrasis vidaus produktas padidėjo daugiau nei penkis kartus. Tokio augimo 

nebūtų buvę įmanoma pasiekti be didelių investicijų į infrastruktūrą, vidaus gamybą ir žmogiškąjį kapitalą – visa 

tai leido mums integruotis į pasaulinius prekybos ir investicijų tinklus. Viso to nebūtų buvę įmanoma pasiekti be 

Europos. 

Kaip galiu prisidėti prie šių pastangų? Visų pirma pasinaudodamas savo didele tarptautine patirtimi tiek viešajame, 

tiek privačiajame sektoriuose. Būdamas „Erste Group Bank AG“ valdybos nariu prižiūrėjau operacijas dvylikoje 

Europos šalių, taip pat Niujorko ir Honkongo filialus. Šis vaidmuo leido man gerai suprasti tarptautines finansų 

rinkas ir didelio masto projektų finansavimą ir įgyti ekspertinių žinių, kurios leistų man vadovauti strategijos 

„Global Gateway“ įgyvendinimui, be kita ko, telkiant investicijas ir struktūrizuojant finansines priemones. 

Taip pat buvau politikas. Eidamas Čekijos Respublikos pramonės ir prekybos ministro pareigas daugiausia 

dėmesio skyriau šalies energetikos sektoriaus modernizavimui, energetinio saugumo stiprinimui ir strateginių 

investicijų pritraukimui. Dėjau pastangas įvairinti energijos tiekimą, investuoti į ypatingos svarbos infrastruktūros 

projektus, pavyzdžiui, SGD terminalus, ir skatinti naudoti atsinaujinančiuosius energijos išteklius. Šiomis 

iniciatyvomis tiesiogiai prisidedama prie Europos Sąjungos strateginių tvarumo, energetinės nepriklausomybės ir 

ekonominio saugumo tikslų. Įgyta patirtis man leido sukaupti įgūdžių, būtinų žaliajai ir skaitmeninei pertvarkai už 

Europos ribų spartinti. Atsakomybė už tarptautinę partnerystę, kuri yra ES naujos užsienio ekonominės politikos 

kertinis akmuo, glaudžiai dera su mano profesiniais prioritetais ir patirtimi. 

Komisijos strateginei darbotvarkei įgyvendinti ketinu pasinaudoti savo ekspertinėmis žiniomis užtikrinant didelio 

masto tarptautinių projektų finansavimą. Daugiausia dėmesio skirsiu visapusiškos partnerystės, grindžiamos 

lygybe, abipuse pagarba ir bendromis vertybėmis, puoselėjimui, kartu propaguojant darnaus vystymosi tikslus ir 

užtikrinant, kad nė viena šalis nebūtų palikta nuošalyje. Vykdydamas ES užsienio ekonomikos politiką sieksiu 

visapusiškai išnaudoti tokių iniciatyvų kaip strategija „Global Gateway“ potencialą. Skatindami investicijas į 

ypatingos svarbos sektorius, pavyzdžiui, žaliosios energetikos, skaitmeninės infrastruktūros, transporto, švietimo 

ir sveikatos, galime kartu skatinti darnų vystymąsi, mažinti skurdą, šalinti pagrindines neteisėtos migracijos 

priežastis ir didinti ekonominį saugumą. 
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Taip pat esu tvirtai įsipareigojęs spręsti nelygybės problemą ir į savo atsakomybės sritį įtraukti lyčių ir jaunimo 

aspektus. Lyčių lygybė yra ne tik moralinė pareiga, bet ir ekonominė būtinybė. Norint sukurti tvarią ir klestinčią 

visuomenę labai svarbus visapusiškas moterų ir mergaičių dalyvavimas visose visuomeninio gyvenimo srityse, 

įskaitant sprendimų priėmimą ir ekonominę veiklą. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, užtikrinsiu, kad plėtojant 

ES tarptautinės partnerystės ryšius kuo daugiau dėmesio būtų skiriama lyčių lygybei ir moterų bei mergaičių 

įgalėjimui, laikantis plataus užmojo tikslų, nustatytų Trečiajame lyčių lygybės veiksmų plane. Dėdami pastangas 

įtraukti, įgalinti ir susieti jaunimą visame pasaulyje ir toliau turėtume vadovautis Jaunimo veiksmų planu ES išorės 

veiksmų srityje. Lyčių pusiausvyrą užtikrinsiu ir savo komandoje. 

Esu įsipareigojęs laikytis aukščiausių etikos standartų, kaip kad jų laikiausi per visą savo karjerą tiek privačiajame, 

tiek viešajame sektoriuose. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, griežtai laikysiuosi Europos Komisijos narių 

elgesio kodekso, visomis išgalėmis vadovausiuosi Europos Sąjungos bendraisiais interesais ir dėsiu visas 

pastangas išvengti bet kokių interesų konfliktų. Kilus galimam konfliktui, nedelsdamas apie tai pranešiu 

Pirmininkei. Visuomet dirbsiu sąžiningai ir skaidriai. 

 

2. Skiriamos pareigos ir bendradarbiavimas su Europos Parlamentu  

Ar galite įsipareigoti tinkamai informuoti Parlamentą apie savo ir savo departamentų veiksmus? Kaip 

apibrėžtumėte savo atskaitomybę Parlamentui? 

Kokius konkrečius įsipareigojimus esate pasirengęs prisiimti dėl savo bendravimo su Parlamentu ir dalyvavimo 

Parlamento komitetų posėdžiuose ir plenariniame posėdyje, taip pat dėl skaidrumo, bendradarbiavimo ir 

veiksmingų tolesnių veiksmų dėl Parlamento pozicijų bei raginimų imtis teisėkūros iniciatyvų? Ar esate pasirengęs 

tomis pačiomis sąlygomis kaip ir Tarybai laiku teikti Parlamentui informaciją ir dokumentus, susijusius su 

planuojamomis iniciatyvomis ar vykdomomis procedūromis? 

Tvirtai tikiu parlamentine demokratija. Jei Europos Parlamentas patvirtins mano kandidatūrą, prisiimsiu politinę 

atsakomybę už mano kompetencijai priklausančią veiklą, nepažeisdamas mano įgaliojamajame rašte nustatyto 

kolegialumo principo. 

Visiškai pritariu tam, kas išdėstyta mano įgaliojamajame rašte: „stiprinsime demokratiją, laikysimės mūsų vertybių 

ir užtikrinsime, kad būtume stipresni viduje. Bendradarbiausime su partneriais ir aktyviau ginsime savo interesus 

visame pasaulyje.“ Mūsų europinės vertybės yra svarbiausia, ką galime pasiūlyti šalims partnerėms. 

Būdamas Čekijos Respublikos pramonės ir prekybos ministru koalicijos vyriausybėje užėmiau aukštas pareigas. 

Jas eidamas dirbau išvien su Čekijos Parlamentu; jei būsiu patvirtintas Komisijos nariu, ketinu laikytis tokio paties 

požiūrio dirbdamas su Europos Parlamentu. Tvirtas tarpinstitucinis bendradarbiavimas ir įvairių šalių sutarimo 

užtikrinimas gali tik sustiprinti Europos demokratiją. 

Įsipareigoju įgyvendinti Pagrindų susitarimą dėl Europos Parlamento ir Komisijos santykių ir Tarpinstitucinį 

susitarimą dėl geresnės teisėkūros.  

Dalyvausiu Europos Parlamento darbe – tiek plenarinių posėdžių diskusijose, tiek komitetų posėdžiuose, ir 

reguliariai informuosiu Parlamentą apie savo ir Tarptautinės partnerystės generalinio direktorato veiklą. 

Laikysiuosi Pagrindų susitarime nustatyto įsipareigojimo į Europos Parlamento rezoliucijas atsakyti per 3 

mėnesius. Taip pat įsipareigoju užtikrinti, kad Komisijos narių kolegija į Parlamento rezoliucijas pagal 225 

straipsnį reaguotų laiku ir laikydamasi proporcingumo, subsidiarumo ir geresnio reglamentavimo principų. 

Pradėsiu struktūrinį dialogą su Europos Parlamentu, siekdamas užtikrinti, kad būtų laiku imtasi tolesnių veiksmų, 

susijusių su visomis rezoliucijomis pagal SESV 225 straipsnį.  

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, taip pat rengsiu reguliarų struktūrinį dialogą su DEVE komitetu, užtikrinsiu 

skaidrumą ir teiksiu informaciją Parlamentui prieš svarbius renginius ir pagrindinius tarptautinių derybų etapus. 

Taip pat toliau du kartus per metus rengsiu aukšto lygio geopolitinį dialogą, pradėtą pagal Kaimynystės, vystomojo 

ir tarptautinio bendradarbiavimo priemonę „Globali Europa“ (KVTBP „Globali Europa“), nes šis forumas yra 

būtinas, kad galėtume keistis nuomonėmis pagrindiniais politiniais klausimais, be kita ko, dėl strategijos „Global 

Gateway“. Ketinu bendradarbiauti su jumis, vyriausiuoju įgaliotiniu ir kolegomis Komisijos nariais, kad mūsų 

ryšiai būtų dar stipresni.  
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Jei Europos Parlamentas patvirtins mano kandidatūrą, taip pat norėčiau kartu su jumis aptarti galimybes, kaip 

Europos Parlamento narius būtų galima dažniau įtraukti į Europos komandos rengiamas misijas šalyse partnerėse. 

Taip pat įsipareigoju įdiegti veiksmingą ir matomą strategijos „Global Gateway“ įgyvendinimo stebėseną ir 

ataskaitų pagal ją teikimą ir peržiūrėti būdus, kuriais šalys partnerės ir Europos mokesčių mokėtojai informuojami 

apie šios europinės strategijos teikiamą naudą. 

Sieksiu stiprinti suinteresuotųjų šalių dialogą ES ir šalyse partnerėse, ypatingą dėmesį skirdamas 

bendradarbiavimui su pilietinės visuomenės organizacijomis ir kasmetinių jaunimo politikos dialogų rengimui. 

Įsipareigoju įsiklausyti, siekti bendro sutarimo, gerinti dialogą ir užmegzti darbo ryšius su jumis, kad galėtume 

įvykdyti mūsų bendrą įsipareigojimą prisidėti siekiant darnaus vystymosi tikslų. 

Vystymosi komiteto klausimai  

3. Vystomasis bendradarbiavimas, susijęs su ekonomine užsienio politika ir strategija „Global Gateway“ 

Pagal Sutartis (SESV 208 straipsnis) pagrindinis Europos Sąjungos vystomojo bendradarbiavimo tikslas yra 

„sumažinti, o ilgainiui ir panaikinti skurdą“. Komisijos Pirmininkės Ursulos von der Leyen pristatytose kitos 

kadencijos Europos Komisijos 2024–2029 m. politinėse gairėse ir Jūsų įgaliojamajame rašte taip pat pateikta 

naujos „ekonominės užsienio politikos“ samprata.  

Atsižvelgiant į tai, kokie, Jūsų nuomone, yra ES vystymosi politikos tikslai, kaip jų sieksite geopolitinėje pasiūlymų 

ir naratyvų kovoje ir visų pirma kaip įgyvendinsite strategiją „Global Gateway“? Atsižvelgiant į tai, kaip ketinate 

išplėsti iniciatyvą „Global Gateway“ ir skatinti abipusiškai naudingas privačiojo sektoriaus, įskaitant Europos 

įmones, investicijas į besivystančius regionus? Kokie mechanizmai bus įdiegti siekiant užtikrinti, kad šios 

investicijos būtų pritaikytos vietos vystymosi poreikiams, atitiktų pagrindinį ES vystomojo bendradarbiavimo 

politikos tikslą ir įtrauktų šalių partnerių vyriausybes ir pilietinės visuomenės subjektus? Kaip sukursite patikimą 

pagal iniciatyvą „Global Gateway“ finansuojamų projektų stebėsenos ir vertinimo sistemą ir užtikrinsite 

strateginio planavimo ir įgyvendinimo skaidrumą ir parlamentinę kontrolę pagal Reglamentą dėl KVTBP „Globali 

Europa“ ir mūsų Sutartyje nustatytus įsipareigojimus?  

Kaip nustatyta Sutartyse, pagrindinis Europos Sąjungos darbo besivystančiose šalyse tikslas yra skurdo 

panaikinimas. Pasaulinėje plotmėje mes vadovaujamės visuotinai remiama Darbotvarke iki 2030 m. ir jos 17 

darnaus vystymosi tikslų. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, mano darbas bus pagrįstas šia darbotvarke ir jos 

tikslais. 

 

Į klausimą, kaip geriausiai prisidėsiu prie šių tikslų įgyvendinimo, atsakyčiau, kad ypatingą dėmesį skirsiu tam, 

kas pasitvirtino praktikoje. Per savo profesinį gyvenimą pirmenybę teikiau rezultatams. Be to, iš patirties žinau, 

kad integracinis ir tvarus ekonomikos augimas yra pagrindinė darnaus vystymosi varomoji jėga.  

 

Pastaraisiais dešimtmečiais naudojant tradicinį paramos teikėjo ir gavėjo modelį atsiskleidė jo trūkumai. Skurdas 

labiausiai sumažėjo tose šalyse, kurios investavo į infrastruktūros plėtrą, vidaus gamybą ir švietimą ir taip 

integravo savo ekonomiką į pasaulines prekybos bei investicijų grandines. 

 

Dabar mūsų pagalbos reikia būtent besiformuojančioms rinkoms ir besivystančioms šalims. 21-ajame amžiuje 

šalys tikisi partnerystės, o ne priklausomybės. Kaip ir mes, jos siekia stiprinti savo atsparumą išorės sukrėtimams. 

Jų gyventojų skaičius auga, tad jos turi kurti darbo vietas savo piliečiams. Jei ES neatlieps šio jų poreikio, tą 

padarys kiti. Ar mes to norime? Tai mūsų laukiantis politinis pasirinkimas. Mano nuomone, ES gali ir privalo 

naudotis galimybėmis siekti abipusiškai naudingo bendradarbiavimo su partneriais. Būtent tai ir darysime 

ekonominiu, socialiniu ir aplinkosauginiu požiūriu tvariomis priemonėmis. 

 

Be to, kyla esminis klausimas dėl paramos masto. Vien oficialios paramos vystymuisi nepakanka šiandienos 

iššūkiams išspręsti. Ši parama labai svarbi, tačiau tam, kad padėtis iš tiesų pasikeistų, kartu reikalingos didelės 

privačiosios investicijos. Todėl mūsų veiksmai turi būti nukreipti šia kryptimi. Ekonominio bendradarbiavimo ir 

plėtros organizacijos vertinimu, metinis investicijų trūkumas siekiant darnaus vystymosi tikslų besivystančiose 

šalyse šiuo metu siekia apie 4 trln. EUR per metus, tuo tarpu pasaulinė oficiali parama vystymuisi siekia 0,2 trln. 

EUR per metus. Todėl labai svarbu gebėti sutelkti plataus masto tvarų privatųjį finansavimą. 

 

Šiais svarstymais pagrįstas ES požiūrio į tarptautinę partnerystę paradigminis lūžis, atskleistas strategijoje „Global 

Gateway“. 



 – 4 –   

 

Be to, labai svarbu, kad ES pritaikytų savo pasiūlymą prie šiandienos geopolitinių aplinkybių. Pastaraisiais metais 

daugėjo alternatyvių pasiūlymų. Besiformuojančioms rinkoms ir besivystančioms šalims atsivėrė daugiau 

galimybių rinktis. Dėl to tarptautinių santykių srityje atsirado naujų krypčių – išskirtinius bloko aljansus ėmė keisti 

ad hoc koalicijos ir dažniau sandorių pagrindu palaikomi santykiai. Kai kurie pasiūlymai teikiami su nustatytomis 

konkrečiomis sąlygomis ir yra naudojami konkuruojantiems valdymo modeliams skatinti. 

 

Turime parodyti, kad europinis pasiūlymas yra geresnis pasirinkimas. Visapusiškas, kokybiškas ir tvarus 

pasiūlymas, pagrįstas mūsų bendromis vertybėmis, normomis ir standartais. Šis pasiūlymas yra pranašesnis už 

mūsų konkurentų pasiūlymus. Aš tuo esu įsitikinęs ir turime dėti daugiau pastangų, kad įtikintume savo partnerius. 

 

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, sieksiu, kad strategijos „Global Gateway“ įgyvendinimas įsibėgėtų ir ji būtų 

išplėtota, kaip man pavesta įgaliojamajame rašte. Glaudžiai bendradarbiaudamas su vyriausiuoju įgaliotiniu ir 

pirmininko pavaduotoju, taip pat kitais Kolegijos nariais, tobulinsiu mūsų pasiūlymą, pateiksiu jį platesniame 

užsienio ekonominės politikos kontekste ir spartinsiu jo įgyvendinimą, be kita ko, didinant privačiąsias 

investicijas. Turiu didelę patirtį tarptautinės prekybos ir verslo srityje, todėl jaučiuosi turintis išskirtines galimybes 

vykdyti šiuos įgaliojimus. 

 

Tam labai svarbus Europos komandos principas. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, per savo kadenciją 

pirmenybę teiksiu tolesniam šio principo plėtojimui. Paramos mastui ir poveikiui užtikrinti turime stiprinti 

koordinavimą su ES valstybėmis narėmis, jų plėtros bankais ir finansų įstaigomis bei jų įgyvendinimo 

agentūromis. Kad kiekvienas jų galėtų prisidėti tuo, ką daro geriausiai. Puikiai suprantu iššūkius, kurie kyla 

mažesnėms nacionalinėms agentūroms. Vis dėlto matau, kad kai kurios mažesnės agentūros jau vertingai prisideda 

konkrečia viešąja patirtimi ir tiksliniais finansiniais įnašais. Kiekviena ES valstybė narė gali reikšmingai prisidėti. 

Kad pasiektume reikiamą paramos mastą, turime aktyviau telkti novatoriškas finansavimo priemones, remdamiesi 

rizikos mažinimo priemonėmis, pavyzdžiui, garantijomis ir mišraus finansavimo priemonėmis. Šios priemonės yra 

labai svarbios privačiajam finansavimui padidinti. Kartu turime bendradarbiauti su partneriais, kad pagerintume 

sąlygas privačiojo sektoriaus investicijoms, nes jos gali suteikti didelę pridėtinę vertę siekiant darnaus vystymosi 

tikslų. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, raginsiu visas ES valstybes nares aktyviai prisidėti prie šių pastangų. 

Pirmiausia reikėtų nacionaliniu lygmeniu apjungti visus susijusius subjektus ir nustatyti sritis, kuriose jie gali 

veiksmingiausiai prisidėti. 

 

Tvirta tarptautinės partnerystės politika, kuri yra naujos užsienio ekonominės politikos dalis, taip pat reiškia 

glaudesnį bendradarbiavimą su Europos Parlamentu. Europos Parlamentui tenka svarbus vaidmuo puoselėjant 

strategiškesnę bendradarbiavimo kultūrą. Jums taip pat tenka pagrindinis vaidmuo užtikrinant politikos 

suderinamumą mūsų vidaus teisės aktuose – mūsų vidaus politikos išorinis poveikis niekada neturėtų būti 

nustumtas į antrą planą. Todėl norėčiau glaudžiai dirbti su jumis sprendžiant šiuos klausimus. 

 

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, mano darbotvarkė, be abejonės, neapsiribos strategija „Global Gateway“, 

nes ji apima ne visus ES tarptautinės partnerystės aspektus. Nors esu įsitikinęs, kad strategija „Global Gateway“ 

yra veiksmingiausias būdas prisidėti siekiant panaikinti skurdą daugelyje šalių, manau, ji taikoma ne visur. 

Mažiausiai išsivysčiusiose šalyse, konfliktų zonose, nestabiliose ar sudėtingoje padėtyje esančiose šalyse turime 

sutelkti dėmesį į būtiniausius gyventojų poreikius – aprūpinimą maistu, sveikatos priežiūrą ir švietimą. 

 

Taip pat manau, kad ES turėtų ir toliau būti svarbi viešosios politikos formuotoja, visų pirma prisidėdama prie 

pasaulinių iniciatyvų ir pasaulinių fondų. ES darbotvarke, įskaitant strategiją „Global Gateway“, propaguojama 

taisyklėmis grindžiama tarptautinė tvarka ir jos vertybės. Norėčiau stiprinti politikos koordinavimą su 

daugiašalėmis organizacijomis. Daugiašalės organizacijos taip pat yra svarbios įgyvendinančiosios partnerės. 

Remsiu vyriausiąjį įgaliotinį ir pirmininko pavaduotoją užtikrinant, kad ES ir toliau būtų viena lyderių pertvarkant 

tarptautinę sistemą, įskaitant Jungtines Tautas. 

 

Mūsų tarptautinės partnerystės politika atitinka mūsų šalių partnerių poreikius. ES lėšų programavimo procesu 

užtikrinama, kad investicijomis būtų remiamos šalių partnerių darnaus vystymosi strategijos ir kad jos būtų 

pritaikytos vietos vystymosi poreikiams. Mūsų šalių partnerių atsparumo didinimas atitinka mūsų abipusį interesą; 

tačiau mūsų gebėjimas veikti visų pirma turi atitikti šalių partnerių poreikius. Jos nori, kad jas laikytume 

lygiaverčiais partneriais, o ne jaunesniaisiais pagalbos gavėjais. Įgyvendindami strategiją „Global Gateway“ 

siekiame, kad mūsų santykiai būtų abipusiškai naudingi. 

 

Manau, kad siekiant sėkmingai įgyvendinti strategiją „Global Gateway“ pilietinės visuomenės dalyvavimas yra 

labai svarbus dėl bent dviejų priežasčių. Pirma, įtrauktis ir atsakomybė. Pilietinės visuomenės dalyvavimas yra 
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labai svarbus siekiant užtikrinti, kad mūsų veiksmai ir investicijos derėtų su vietos realijomis. Pasauliniu lygmeniu 

ES palaiko ilgalaikius ir pastovius ryšius su pilietinės visuomenės organizacijomis, be kita ko, su specialia 

strategijos „Global Gateway“ pilietinės visuomenės ir vietos valdžios institucijų dialogo platforma. Šalių lygmeniu 

palaikome struktūrinį dialogą su pilietinės visuomenės organizacijomis, be kita ko, programavimo klausimais. 

 

Antra, skaidrumas ir atskaitomybė. Dalyvaudama strategijos „Global Gateway“ įgyvendinime pilietinė visuomenė 

turėtų padėti užtikrinti, kad strategija būtų įgyvendinama skaidriai ir atskaitingai. Kalbant apie partnerystės ryšius 

su patikimais valstybiniais subjektais, daugiausia dėmesio skirsiu tam, kad pilietinė visuomenė būtų valdymo 

procesų dalyvė, o ne tik paslaugų teikėja. Kai susiduriame su nestabilumu, pilietinė visuomenė visada bus mūsų 

partnerė, kuriai teikiame pirmenybę, o tam tikromis aplinkybėmis – išskirtinė partnerė. 

 

Kaip puikiai žinau iš savo patirties privačiajame sektoriuje, skaidri stebėsena ir vertinimas yra labai svarbūs tiek 

dėl veiksmingumo, tiek siekiant parodyti rezultatus. Projektams, kurie yra finansuojami iš ES biudžeto, taikoma 

KVTBP „Globali Europa“ stebėsenos ir vertinimo sistema. KVTBP „Globalios Europos“ veiklos rezultatų 

stebėsenos sistema, apimanti KVTBP „Globalios Europos“ rezultatų sistemą, yra patikima sistema, naudojama 

teikiant ataskaitas (pvz., metinę ES išorės veiksmų priemonių įgyvendinimo ataskaitą) pagal KVTBP „Globali 

Europa“. Su valstybėmis narėmis susitarta dėl sutelktų investicijų stebėjimo metodikos ir ši metodika bei bendrų 

ataskaitų teikimo procesas toliau tobulinami. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, užtikrinsiu sparčią pažangą 

šioje srityje ir skaidrumą Europos Parlamento atžvilgiu. 

 

Įsipareigoju vykdyti demokratinę priežiūrą ir vertinu Europos Parlamento vaidmenį. Esu pasiryžęs glaudžiai 

bendradarbiauti su Europos Parlamentu, taip pat Vystymosi komitetu, kaip numatyta pagal Kaimynystės, 

vystomojo ir tarptautinio bendradarbiavimo priemonę „Globali Europa“. 

 

4. DVT įgyvendinimas, nelygybės mažinimas ir politikos suderinamumas 

Įgaliojamajame rašte nėra nuorodos į pagrindines žmogaus socialinės raidos politikos sritis, pavyzdžiui, sveikatą, 

švietimą ar apsirūpinimo maistu saugumą. Kokių konkrečių priemonių imsitės, kad sustiprintumėte DVT 

įgyvendinimą ir ataskaitų apie juos teikimą, įskaitant įtraukios žmogaus socialinės raidos tikslus, grindžiamus 

Komisijos įsipareigojimais, visų pirma bent 10 proc. lėšų švietimui iš tarptautinių partnerysčių biudžeto, sveikatos 

priežiūrai, lyčių lygybei, moterų ir mergaičių įgalėjimui ir vaikų apsaugai, kartu įtraukiant vietos partnerius, taip 

pat siekiant sustiprinti ir išplėsti nelygybės rodiklio naudojimą? Ar įgyvendinsite politikos suderinamumą 

vystymosi labui visuose teisėkūros ir politiniuose procesuose, įskaitant visų Komisijos iniciatyvų poveikio mūsų 

globaliųjų pietų partneriams ex ante vertinimą ir ataskaitų teikimą, siekdami užtikrinti, kad Europos politika 

tokiose srityse kaip prekyba, finansai, saugumas, žemės ūkis, žuvininkystė, klimatas, biologinė įvairovė, 

energetika, žaliavos ir migracija sukurtų sinergiją, o ne pakenktų ES vaidmeniui skatinant DVT įgyvendinimą 

visame pasaulyje?  

 

Formuojant ES politiką orientuojamasi į Darbotvarkę iki 2030 m. ir jos darnaus vystymosi tikslus, ir, jei mano 

kandidatūra bus patvirtinta, tai bus mano darbo orientyras taip pat. Remiantis 2023 m. JT pateiktos ES savanoriškos 

Darbotvarkės iki 2030 m. įgyvendinimo peržiūros išvadomis, kiekvienam Komisijos nariui pavesta užtikrinti, kad 

jo kompetencijai priklausančioje politikos srityje būtų įgyvendinami darnaus vystymosi tikslai; šis įgaliojimas 

buvo patvirtintas mano įgaliojamajame rašte: „Toliau užtikrinsite, kad ES skatintų įgyvendinti Jungtinių Tautų 

darnaus vystymosi darbotvarkę iki 2030 m. ir darnaus vystymosi tikslus“. 

 

Strategija „Global Gateway“ yra pagrindinis ES indėlis įgyvendinant Darbotvarkę iki 2030 m. už Europos 

Sąjungos sienų. Tai padeda ribotus ES išteklius nukreipti į sritis, kuriose jie gali padaryti didžiausią poveikį 

darniam vystymuisi. 

 

Gyvenimo gerinimas ir nelygybės mažinimas yra pagrindinis tarptautinės partnerystės atsakomybės srities tikslas. 

Esminis ir išskirtinis mūsų pasiūlymo elementas turi būti investicijos į žmogaus socialinę raidą per visą gyvenimo 

ciklą. Kalbant apie konkuruojančius pasiūlymus, ES socialinis modelis daugeliu atžvilgių yra geriausia mūsų 

vizitinė kortelė. 

 

Strategija „Global Gateway“ išsiskiria būtent dėl 360 laipsnių požiūrio. Pagal šį požiūrį investicijos į infrastruktūrą 

(pvz., kelius, kabelius, saulės elektrines) derinamos su investicijomis į palankią aplinką (pvz., švietimą, įgūdžius, 

mokslinius tyrimus, reguliavimo sistemas, gerą valdymą), kad būtų remiama žmogaus socialinė raida ir stiprinami 

mūsų partnerių pajėgumai. Švietimas ir sveikata nėra tik atskiri teminiai prioritetai – jie yra būtinos sąlygos siekiant 

kitų strategijos „Global Gateway“ tikslų ir yra į juos įtraukti. Du pavyzdžiai, iliustruojantys, kaip aš suprantu 360 

laipsnių požiūrį. 
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1. Švietimas įgalina įgyvendinti strategiją „Global Gateway“. Ekonomikos augimas priklauso nuo 

kvalifikuotos ir išsilavinusios darbo jėgos. Stipri švietimo sistema yra labai svarbi skatinant inovacijas ir remiant 

skaitmeninę ir žaliąją pertvarkas. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, ketinu toliau investuoti į švietimo sistemų 

stiprinimą, ikimokyklinį ugdymą ir mergaičių švietimą, techninį ir profesinį rengimą, taip pat į skaitmeninę 

infrastruktūrą, kad jaunimas galėtų įgyti įgūdžių, kurie yra būtini norint dalyvauti skaitmeninėje pertvarkoje. 

 

2. Tas pats pasakytina ir apie sveikatos apsaugą. Sveikatos priežiūros sistemos turi būti veiksmingos, 

atsparios ir prieinamos. Joms reikalinga fizinė infrastruktūra, pavyzdžiui, klinikos, gamyklos ir keliai, kad būtų 

galima gaminti ir platinti sveikatos priežiūros produktus, taip pat kvalifikuota darbo jėga, patikimas reguliavimas 

ir moksliniai tyrimai. Todėl ateinančių penkerių metų prioritetas bus spartinti ES visuotinės sveikatos strategijos 

įgyvendinimą ir stiprinti sveikatos priežiūros sistemas visame pasaulyje. 

 

Mano požiūrio esmė – kurti tarptautinę partnerystę, kovoti su skurdu ir mažinti nelygybę. Didėjanti nelygybė 

trukdo siekti pažangos įgyvendinant visus darnaus vystymosi tikslus; turime užtikrinti, kad visais mūsų veiksmais, 

be kita ko, strategijos „Global Gateway“ investicijomis, būtų kovojama su nelygybe tiek vienodų galimybių patekti 

į darbo rinką, švietimo ir skaitmeninio junglumo, tiek visuotinių sveikatos priežiūros ir socialinės apsaugos sistemų 

srityse. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, ketinu bendradarbiauti su jumis ir užtikrinti, kad mūsų investicijos 

būtų paremtos nelygybės rodikliu, taigi turėtų realų ir išmatuojamą poveikį nelygybei. Ketinu skatinti, kad šį 

rodiklį naudotų visa Komisija ir ne tik. 

 

Taip pat esu pasiryžęs tęsti įspūdingus ES pasiekimus lyčių lygybės srityje, įtraukdamas lyčių lygybę į visus ES 

išorės veiksmus ir užtikrindamas, kad mūsų darbu būtų tiesiogiai prisidedama prie moterų ir mergaičių įgalėjimo. 

Priėmusi Trečiąjį lyčių lygybės veiksmų planą ES atsidūrė pasaulinės lyderės pozicijoje; jei mano kandidatūra bus 

patvirtinta, ketinu šią poziciją išlaikyti ir sustiprinti.  

 

Europos Parlamentui, kaip vienai iš teisėkūros institucijų, teks esminis vaidmuo stiprinant mūsų vidaus ir išorės 

veiksmų suderinamumą. Kuo geresniems rezultatams užtikrinti ES turi atsižvelgti į mūsų vidaus politikos išorinį 

poveikį – ji turi aktyviai bendradarbiauti su partneriais ir, kai aktualu, atlikti nuodugnius ex ante poveikio 

vertinimus, ex post priežiūrą ir (arba) vertinimą ir remti priemones, kuriomis švelninamas neigiamas šalutinis 

poveikis prekybai ir investicijoms. Vidaus ir išorės politika turėtų būti vykdoma integruotai, nes tai tęstinė politika. 

Politikos suderinamumo tikslas jau įtvirtintas Sutartyse. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, sieksiu, kad į 

Komisijos narių kolegijos formuojamą politiką būtų įtraukti geopolitiniai ir geoekonominiai aspektai. 

5. ES ir Afrikos partnerystė ir santykiai su kitais regionais 

Kokioms konkrečioms sritims teiksite pirmenybę ES ir Afrikos partnerystėje, kaip tikitės įgyti mūsų Afrikos 

partnerių pasitikėjimą ir kaip planuojate atnaujinti ES ir Afrikos strategiją? Kaip užtikrinsite subalansuotą požiūrį 

į bendradarbiavimą su kitais Jūsų atsakomybės sričiai priklausančiais geografiniais regionais? Kokias naujas ES 

priemones ar teisėkūros iniciatyvas, jei tokių būtų, siūlytumėte šiems tikslams pasiekti? Kaip ketinate bendrauti 

su BRICS+ šalimis narėmis, atsižvelgiant į grupių plėtros ir integracijos pasekmes ES vystymosi politikai? 

 

Mano kadencijos prioritetas – gerai veikianti, abipusiškai naudinga ir lygiavertė Afrikos ir ES partnerystė. Afrika 

yra Europos artimiausia kaimynė ir galimybių žemynas. Joje yra apie pusė iš 20 sparčiausiai pasaulyje augančios 

ekonomikos šalių, jaunos bei dinamiškos darbo jėgos ir gausių gamtos išteklių. 

 

ES bendradarbiavimo su Afrika strategija yra bendra 2030 m. vizija, kurią Afrikos ir ES vadovai patvirtino 

paskutiniame Europos Sąjungos ir Afrikos Sąjungos aukščiausiojo lygio susitikime 2022 m. Joje išdėstyti mūsų 

bendradarbiavimo artimoje ateityje tikslai. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, sieksiu pažangos įgyvendinant 

šią viziją. 

 

Daugelyje Afrikos šalių tvarų augimą galima pasiekti jau netrukus. Esu pasiryžęs stiprinti ir gilinti ES ir Afrikos 

partnerystę – teiksiu ir plėsiu strategijos „Global Gateway“ investicinių priemonių rinkinius, grindžiamus 360 

laipsnių požiūriu ir atitinkančius pokyčius skatinančius ir bendrai sutartus tikslus ir konkrečias investavimo 

galimybes. Ypač daug dėmesio skirsiu tam, kad būtų užtikrinta, jog privatusis sektorius visapusiškai prisidėtų prie 

Europos komandos principo taikymo. 

 

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, man vadovaujant daugiausia pastangų dėsime vietos vertės grandinėms kurti 

ir industrializacijai remti pagrindiniuose sektoriuose, pavyzdžiui, transporto, skaitmeninių technologijų ir 
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tvariosios energetikos. Strategija „Global Gateway“ yra priemonė, tvirtai įgalinanti finansuoti infrastruktūros 

projektus, kuriais ne tik stiprinama regioninė prekyba, bet ir skatinama kurti darbo vietas bei įvairinti ekonomiką. 

 

Afrika yra nevienalytis žemynas: bus svarbu ES dalyvavimą pritaikyti prie regioninių, nacionalinių ir vietos 

aplinkybių. Kai kuriose žemyno dalyse – nuo centrinės Sahelio dalies iki Somalio pusiasalio ir Didžiųjų ežerų 

regiono – ir toliau vyksta konfliktai ir vyrauja politinis nestabilumas. ES turėtų ne tik įgyvendinti strategiją „Global 

Gateway“, bet ir remti diferencijuotą požiūrį, imtis veiksmų nestabiliomis aplinkybėmis, remti gyventojus ir 

skatinti dialogą politiškai sudėtingoje aplinkoje. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, daug dėmesio skirsiu 

dialogui su Afrikos partneriais, stengiantis atliepti į jų siekius kintančiomis geopolitinėmis aplinkybėmis. 

 

Iki 2027 m. pusė strategijos „Global Gateway“ 300 mlrd. EUR investicijų bus skirta Afrikai. Turėtume naudoti 

šias lėšas konkretiems projektams, kurie būtų naudingi mūsų Afrikos partneriams ir kartu padėtų puoselėti mūsų 

vertybes. Afrikos ir ES partnerystės prioritetinės sritys: tvarus ekonominis vystymasis ir industrializacija (vietos 

vertės grandinės); infrastruktūros projektai (pvz., transporto tinklai, energetikos sistemos, logistikos centrai); 

žalioji pertvarka ir atsparumas klimato kaitai (siekiant išnaudoti žemyno atsinaujinančiųjų išteklių energijos 

potencialą); skaitmeninė pertvarka (skaitmeninė infrastruktūra, plačiajuostė prieiga, skaitmeninis raštingumas ir 

verslumas); saugumas (pagrindinės nestabilumo priežastys). 

 

Strategija „Global Gateway“ yra visuose žemynuose įgyvendinama pasaulinė strategija. Pavyzdžiui, ES ir 

valstybės narės įsipareigojo iki 2027 m. pritraukti bent 45 mlrd. EUR pagal strategijos „Global Gateway“ ES ir 

Lotynų Amerikos bei Karibų investicijų darbotvarkę, Pietryčių Azijos valstybių asociacijos regionui patvirtintas 

10 mlrd. EUR vertės strategijos „Global Gateway“ investicinių priemonių rinkinys, paskelbta apie 10 mlrd. EUR 

investicijas Vidurinę Aziją ir Europą jungiančiam Kaspijos jūros regiono koridoriui sukurti. 

 

Projektus reikia pritaikyti prie skirtingų vietos aplinkybių. Pavyzdžiui, daugelis Lotynų Amerikos ir Karibų šalių 

išreiškė aiškų poreikį parengti investicijų darbotvarkę, jos turi galimybių pasinaudoti pasaulinėmis vertės 

grandinėmis, tačiau joms reikia kapitalo, technologijų, mokymų ir standartų investicijų trūkumui panaikinti. 

Vidurinė Azija deda pastangas įvairinti savo išorės politikos galimybes, plėtoti alternatyvias jungtis ir transporto 

koridorius, taip pat stiprinti tarpregioninį bendradarbiavimą. Azijos ir Ramiojo vandenyno regiono prioritetai – 

prisitaikymas prie klimato kaitos ir jos švelninimas, taip pat skaitmeninis junglumas. 

 

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, skatinsiu laikytis subalansuoto ir į rezultatus orientuoto požiūrio į įvairius 

regionus, kuriuose vykdome veiklą, ir naudotis esamais investicinių priemonių rinkiniais. 

 

Nestabiliomis aplinkybėmis ES turėtų būti principinga, tačiau pragmatiška, ir, atsižvelgdama į ES politikos 

prioritetus, savo dalyvavimą pritaikyti prie šalių partnerių suvaržymų ir poreikių. Pagrindinis mūsų tikslas 

tokiomis aplinkybėmis turėtų būti šalinti pagrindines nestabilumo priežastis, kartu suteikiant galimybę naudotis 

gyvybę gelbstinčiomis pagrindinėmis paslaugomis ir didinant gyventojų atsparumą, stiprinant žmogaus teises ir 

žmogaus saugumą, mažinant pažeidžiamumą, skatinant taikius sprendimus ir galiausiai konfliktų prevenciją. 

Palaikau integruotų metodų, atitinkančių humanitarinės pagalbos, vystymosi ir taikos sąsają, taikymą. 

 

Nors, be abejonės, esu pasirengęs dirbti su visais mūsų partneriais, be kita ko, pagrindinėmis besiformuojančiomis 

rinkos ekonomikos šalimis, BRICS šalys turi mažai bendro ir joms, kaip grupei, trūksta vidinio nuoseklumo. 

Pastaroji grupės „plėtra“ iki šiol daugiausia tebuvo komunikacijos veiksmai. Jei būsiu patvirtintas Komisijos nariu, 

toliau palaikysiu dvišalius ryšius su grupės narėmis, išskyrus Rusiją. 

 

6. Migracija ir vystomasis bendradarbiavimas 

Kaip, Jūsų nuomone, migracija ir ES vystomasis bendradarbiavimas yra tarpusavyje susiję, visų pirma 

atsižvelgiant į mūsų politikos suderinamumo vystymosi labui įsipareigojimus? Kaip šalinsite pagrindines 

neteisėtos migracijos ir priverstinio gyventojų perkėlimo priežastis ir ar įsipareigojate užtikrinti, kad būtų 

visapusiškai laikomasi atitinkamų Reglamento dėl KVTBP „Globali Europa“ nuostatų ir tikslų, taip pat ES 

įsipareigojimų žmogaus teisių srityje? Kaip įsivaizduojate bendradarbiavimą ir darbo pasidalijimą migracijos ir 

judumo išorės aspektų klausimais su kitais Komisijos nariais, visų pirma dėl su migracija susijusių susitarimų, ir 

kaip ketinate užtikrinti, kad EP vykdytų tokių susitarimų priežiūrą? Kaip padidinsite KVTBP „Globali Europa“ 

lėšų naudojimo migracijos srityje skaidrumą ir kaip bendradarbiausite su pilietinės visuomenės organizacijomis, 

diasporos grupėmis ir migrantų bendruomenėmis rengiant ir įgyvendinant su migracija susijusias vystymosi 

programas?  
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Migracija visame pasaulyje priklauso nuo tokių veiksnių kaip nedarbas, konfliktai ir nesaugumas, klimato kaita ir 

aplinkos problemos. Dalis migracijos yra neteisėta. Aiškų priežastinį ryšį nustatyti sunku dėl sudėtingos stūmos ir 

traukos veiksnių sąveikos. 

 

Todėl pagrindinėms neteisėtos migracijos priežastims veiksmingai šalinti reikalingas visapusiškas požiūris, 

skatinantis atsižvelgti į įvairius veiksnius. Turime dirbti su partneriais, kad sustiprintume jų sienų valdymo ir 

saugumo pajėgumus, išardytume prekybos žmonėmis ir neteisėto migrantų gabenimo tinklus, taip pat glaudžiai 

bendradarbiauti su tarptautiniais partneriais, be kita ko, pasitelkdami Pasaulinį kovos su neteisėtu migrantų 

gabenimu aljansą. Turime pasinaudoti visomis turimomis priemonėmis, pradedant diplomatija, vizų politika ir 

prekybos bei investicijų paskatomis. Pagrindines neteisėtos migracijos priežastis turime šalinti kurdami darbo 

galimybes jauniems žmonėms, kad jie galėtų prisidėti prie savo šalies gerovės, o ne rizikuotų savo gyvybe 

pavojingose kelionėse. 

 

Bendradarbiaudami su pagrindinėmis kilmės ir tranzito šalimis turime veikti ryžtingai ir pragmatiškai, kad 

apribotume neteisėtą išvykimą ir sienos kirtimą. Įsipareigoju, kad veiksmingam migracijos valdymui užtikrinti 

laikysiuosi visą maršrutą apimančio požiūrio. Migracija yra daugialypė problema, kurią reikia spręsti koordinuotai 

ir visapusiškai, taip pat derinti vidaus ir išorės pastangas šioje srityje. 

 

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, ketinu glaudžiai bendradarbiauti su Komisijos nariu, atsakingu už vidaus 

reikalus ir migraciją, ir vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, atsakingu už technologinį suverenumą, saugumą ir 

demokratiją, kad galėtume užtikrinti, kad migracijos politika būtų įtraukta į visapusišką strategiją, apimančią 

pagrindinių neteisėtos migracijos priežasčių šalinimą. Taip pat bendradarbiausiu su Komisijos nariu, atsakingu už 

Viduržemio jūros regioną, dėl naujojo Viduržemio jūros regiono pakto ir daugiausia dėmesio skirsiu partnerystei 

su kilmės ir tranzito šalimis. Kovojant su neteisėtu migrantų gabenimu ir stiprinant išorės sienų valdymą labai 

svarbus glaudesnis Kaimynystės priemonėje dalyvaujančių ir Užsachario Afrikos šalių tarpvalstybinis 

bendradarbiavimas. 

 

Pastaraisiais metais ES jau sustiprino bendradarbiavimą su šalimis partnerėmis ir viršijo orientacinį KVTBP 

„Globali Europa“ tikslą 10 proc. priemonės biudžeto skirti su migracija ir priverstiniu perkėlimu susijusiems 

veiksmams. Šiuo metu įgyvendinama daugiau kaip 190 veiksmų, kurių vertė – 5,3 mlrd. EUR, visų pirma 

Užsachario Afrikoje, Šiaurės Afrikoje ir Azijos ir Ramiojo vandenyno regione. Įsipareigoju dėti visas pastangas, 

kad pasiektume kartu sutartus tikslus.  

 

Esu tikras, kad mūsų tarptautinė partnerystė gali būti labai svarbi užkertant kelią neteisėtai migracijai – galime 

nukreipti mūsų strategijos „Global Gateway“ investicijas ten, kur jos yra reikalingiausios (pvz., į ekonominio 

vystymosi, švietimo, sveikatos priežiūros sritis). Plėsdami vietos galimybes mažiname paskatas persikelti kitur. 

ES partnerystė su Mauritanija gali būti geru pavyzdžiu – investicijos į žaliąją energiją, sveikatą ir švietimą ne tik 

skatina ekonomikos augimą, bet ir kuria darbo vietas ir ateitį, kurių žmonės tikisi savo šalyje. 

 

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, taip pat ketinu vadovautis paramos pagal pažangą principu. Lankstus 

paskatomis grindžiamas požiūris pagal KVTBP „Globali Europa“ yra geras pavyzdys, kaip ES oficiali parama 

vystymuisi gali skatinti gerą bendradarbiavimą migracijos srityje, padedant abiem šalims aktyviau siekti darnaus 

vystymosi tikslų ir remiant gyventojų pastangas kurti ateitį savo šalyje. 

 

Taip pat tikiu, kad ES turi būti suinteresuota toliau veikti konfliktų zonose, pažeidžiamose ir sudėtingoje padėtyje 

esančiose šalyse, kad, be kita ko, būtų išvengta neigiamo šalutinio poveikio Europos Sąjungai neteisėtos migracijos 

forma. Todėl turime dar daugiau dėmesio skirti bendruomenių stabilizavimui, stiprindami ekonominį vystymąsi, 

paramą vietos valdymui ir konfliktų prevenciją. 

 

Bendradarbiaudami naujų teisėtų migracijos būdų srityje taip pat galime padėti sumažinti neteisėtą migraciją į ES. 

Specialistų pritraukimo partnerystė gali padėti užtikrinti struktūrinį bendradarbiavimą darbo jėgos judumo srityje, 

siekiant didinti ES konkurencingumą ir spręsti darbo jėgos trūkumo tam tikruose sektoriuose ir profesijose 

problemą, kartu skatinant gebėjimų ugdymą ir ekonomikos augimą kilmės šalyse. 

 

Noriu pabrėžti vieną dalyką: visi mūsų veiksmai turi būti tvirtai pagrįsti pagarba ES ir tarptautinei teisei, įskaitant 

ES pagrindinių teisių chartiją ir Europos žmogaus teisių konvenciją. 

 

Įsipareigoju bendradarbiauti su Europos Parlamentu šioje srityje, ir, be kita ko, kuo labiau išnaudodamas aukšto 

lygio geopolitinius dialogus ir išsamiai informuodamas Europos Parlamentą. Manau, kad skaidrumas yra būtinas, 
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taip pat ir siekiant orientacinio migracijos išlaidų tikslo, numatyto KVTBP „Globali Europa“ reglamente, 

įgyvendinimo pažangos. 

 

Vystymosi politikos forume ir per konsultacijas su ES delegacijomis ES į mūsų diskusijas migracijos klausimais 

turėtų aktyviai įtraukti pilietinės visuomenės organizacijas, diasporos grupes ir migrantų bendruomenes. 

 

7. Vystymosi finansavimas ir pažeidžiamų šalių poreikiai 

Kaip ketinate užtikrinti, kad ES oficiali parama vystymuisi būtų teikiama veiksmingiau, be kita ko, lokalizuojant 

pagalbą, ir kad mažiausiai išsivysčiusioms šalims ir nestabiliomis aplinkybėmis esančioms šalims būtų teikiamas 

pakankamas finansavimas, įgyvendinant diferencijuotą požiūrį ir humanitarinės pagalbos, vystymosi ir taikos 

sąsają, kartu užkertant kelią bet kokiam netinkamam lėšų naudojimui? Atsižvelgdami į vystymosi finansavimo 

trūkumą ir didėjančią skolos naštą, su kuria susiduria daugelis besivystančių šalių, kokių iniciatyvų imsitės ES, 

Europos komandos ir daugiašaliu lygmenimis vidaus išteklių sutelkimo, neteisėtų finansinių srautų, taip pat skolos 

mažinimo ir skolos restruktūrizavimo valdymo srityse? Kaip ketinate įtraukti privačiojo sektoriaus investicijas, be 

kita ko, iš Europos įmonių ir Europos plėtros finansavimo įstaigų, taip pat iš valstybių narių finansavimo agentūrų, 

kad būtų padidintas finansavimas? Kokią konkrečią strategiją savo atsakomybės sričiai pasiūlysite pasiūlyme dėl 

kito ilgalaikio biudžeto ir kaip prisidėsite prie Komisijos narių kolegijos darbo, susijusio su „atnaujintu išorės 

veiksmų finansavimu“, kiek tai susiję su ištekliais ir programomis, skirtomis ES partnerystėms su besivystančiomis 

šalimis stiprinti?  

 

Stengsiuosi užtikrinti, kad ES veiksmingai prisidėtų prie pasaulinių pastangų vėl siekti darnaus vystymosi tikslų 

ir panaikinti finansavimo trūkumą, kuris siekia 4 trln. EUR per metus. Mano nuomone, reikia imtis kelių veiksmų, 

kad mūsų oficiali parama vystymuisi būtų teikiama veiksmingiau, be kita ko, pažeidžiamiausiems partneriams. 

 

Pirma, nebegalime sau leisti per plačiai užsimoti, būti susiskaidžiusiems arba dubliuoti pastangas ES viduje. 

Turime optimizuoti ES ir valstybių narių lėšų naudojimą taikydami diferencijuotą požiūrį, kuriuo užtikrinama, kad 

mūsų pagalba atlieptų konkrečius kiekvienos šalies ir regiono poreikius, kartu užkertant kelią netinkamam lėšų 

panaudojimui. Turime toliau remtis Europos komandos principu ir visą jo potencialą išnaudoti visais lygmenimis 

koordinuodami veiksmus, be kita ko, su valstybėmis narėmis Europoje ir vietoje šalyse partnerėse, su jų 

diplomatiniais tinklais, jų vystymosi finansų įstaigomis ir eksporto kreditų agentūromis, taip pat su Europos 

privačiuoju sektoriumi. Tai ne tik leis išplėsti mūsų oficialią paramą vystymuisi, padidinti jos poveikį ir 

matomumą, bet ir padidins jos veiksmingumą. 

 

Antra, labai svarbu sutelkti privatųjį sektorių. Kad pasiektume savo viešosios politikos tikslus, turėtume aktyviau 

bendradarbiauti su vietos ir Europos įmonėmis ir pritraukti daugiau tvaraus privačiojo finansavimo mažindami 

investicijų riziką (be kita ko, naudodami novatoriškas finansavimo priemones, pavyzdžiui, mūsų „Europos darnaus 

vystymosi fondo +“ garantijų programą). Bendradarbiaujant su tokiomis institucijomis kaip Europos investicijų 

bankas (EIB) ir Europos rekonstrukcijos ir plėtros bankas (ERPB) taip pat galima naudoti mišraus finansavimo 

priemones. Taigi, naudodami viešąsias lėšas galėsime imtis strateginių veiksmų ir novatoriškų finansavimo 

priemonių papildomoms privačiosioms investicijoms sutelkti. Jos yra labai svarbios siekiant įvykdyti 

priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimo ir skaitmeninę pertvarkas. 

 

Trečia, turėtume bendradarbiauti su tarptautiniais partneriais ir ieškoti visuotinių sprendimų, kaip sutelkti didesnį 

lengvatinį finansavimą ir pertvarkyti tarptautinę finansų struktūrą, kad ji atitiktų savo paskirtį. ES teko aktyvus ir 

konstruktyvus vaidmuo diskusijose dėl Breton Vudso sistemos pertvarkymo ir, jei mano kandidatūra bus 

patvirtinta, užtikrinsiu, kad ir ateityje siektume šios pertvarkos. 

 

Žinoma, struktūrines reformas šalyse partnerėse šiomis priemonėmis galima remti tik tuo atveju, jei jose 

užtikrinamas patikimas viešųjų finansų valdymas. Pirmenybė turi būti teikiama vidaus išteklių sutelkimo 

tobulinimui, tvariam skolos valdymui ir kovai su neteisėtais finansiniais srautais skatinti – būtent čia slypi 

pagrindinis darnaus vystymosi potencialas. ES turėtų toliau remti šias pastangas įgyvendindama tokias iniciatyvas 

kaip „Daugiau surinkti, geriau išleisti“ arba Europos komandos iniciatyvą dėl kovos su neteisėtais finansiniais 

srautais ir susijusiu tarptautiniu organizuotu nusikalstamumu. 

 

Artimiausiais metais taip pat turėsime tobulinti daugiašales skolos restruktūrizavimo iniciatyvas, pavyzdžiui, G20 

skolų traktavimo bendrą sistemą, kad jos būtų savalaikiškesnės ir skaidresnės. Taip pat turime rasti veiksmingus 

sprendimus, kuriuos galėtume pritaikyti pažeidžiamoms vidutinių pajamų šalims, kurios neatitinka bendros 

sistemos reikalavimų. 
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2025 m. JT vystymosi finansavimo konferencija Sevilijoje bus svarbus momentas pažangai įvertinti ir ateinančių 

metų veiksmų gairėms parengti. 

 

ES lygmeniu galimybė, kurios negalime praleisti, yra kita daugiametė finansinė programa. Priimta Kaimynystės, 

vystomojo ir tarptautinio bendradarbiavimo priemonė „Globali Europa“ – tai proveržis siekiant užtikrinti 

supaprastinimą, skaidrumą ir veiksmingumą. Kalbant apie ateitį, manau, kad turėtume nustatyti strategiškesnę 

mūsų išorės veiksmų kryptį, užtikrinti, kad mūsų priemonės būtų lankstesnės, ir toliau derinti mūsų vidaus ir išorės 

politiką, kad ji atspindėtų Europos strateginius prioritetus. Kartu sudėtingoje padėtyje esančiose šalyse turėtume 

ir toliau daugiausia dėmesio skirti pagrindiniams pažeidžiamų gyventojų grupių poreikiams, laikydamiesi 

humanitarinės pagalbos, vystymosi ir taikos sąsajos principo ir užtikrindami, kad mūsų pastangos ir toliau būtų 

veiksmingos. 

 

Užsienio reikalų komiteto klausimas  

8. Jums pavesta sukurti strategijos „Global Gateway“ „prekės ženklą“ užtikrinant „veiksmingą ir matomą 

stebėseną ir ataskaitų teikimą, be kita ko, privačiojo finansavimo sutelkimo srityje“. Kaip konkrečiai ketinate 

įvertinti strategijos „Global Gateway“ poveikį ir rezultatus? Kaip užtikrinsite, kad ES privatusis sektorius 

pakankamai suvienytų pastangas, kad sukurtų reikiamą finansinį svertą, kurio neįmanoma pasiekti vien 

viešosiomis lėšomis, ypač kai dėl politinio nestabilumo ar silpno valdymo atsiranda netikrumas? Kaip ketinate 

pakankamai sustiprinti komunikaciją apie strategijos „Global Gateway“ prekės ženklą ir jo matomumą bei 

poveikį, siekiant atsverti melagingus naratyvus ir dezinformaciją? Kaip ketinate struktūrizuoti vystomąjį 

bendradarbiavimą nestabiliomis aplinkybėmis, kai strategijos „Global Gateway“ prekės ženklo neįmanoma 

įgyvendinti, ir užtikrinti, kad puoselėjant, palaikant ir stiprinant santykius su tarptautiniais partneriais būtų 

laikomasi žmogaus teisėmis grindžiamo požiūrio, taip pat užtikrinti, kad būtų išlaikytas strategijos „Global 

Gateway“ tikslas būti vertybėmis grindžiamu pasiūlymu? Kaip planuojate spręsti problemas, kylančias dėl kitų 

mažiau reguliuojamų bendradarbiavimo modelių, pavyzdžiui, Kinijos iniciatyvos „Viena juosta, vienas kelias“? 

Dėl matomos stebėsenos ir ataskaitų teikimo, be kita ko, dėl privačiojo finansavimo sutelkimo, kviečiu skaityti 

mano atsakymą į 3 klausimą. Dėl nestabilių aplinkybių kviečiu skaityti mano atsakymus į 3, 4 ir 5 klausimus. 

Strategija „Global Gateway“ siekiama sukurti tinkamas paskatas ir aplinką privačiajam sektoriui tvariai investuoti 

šalyse partnerėse, atliepiant į mūsų partnerių užmojus bei poreikius ir padedant siekti darnaus vystymosi tikslų. 

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, siūlysiu imtis toliau išvardytų veiksmų privačiojo sektoriaus dalyvavimui 

didinti. 

1) Stiprinti bendradarbiavimą su EIB ir ERPB siekiant padidinti besivystančių šalių vystymosi projektų 

finansavimą. Galime derinti ES dotacijas su privačiojo sektoriaus investicijomis, užtikrindami, kad projektai 

išliktų finansiškai perspektyvūs ir kartu padėtų siekti darnaus vystymosi tikslų. 

2) Užtikrinti, kad investuojant į infrastruktūrą būtų kartu investuojama į palankią verslo aplinką, taip pat į 

žmogiškąjį kapitalą. 

3) Teikti tinkamas paskatas įmonėms prisidėti prie mūsų pastangų užtikrinti darnų vystymąsi, be kita ko, 

pasitelkiant novatoriškas finansavimo priemones, pavyzdžiui, „Europos darnaus vystymosi fondą +“, investicijų 

rizikai sumažinti. 

4) Išnaudoti visą Verslo patariamosios grupės strategijos „Global Gateway“ klausimams potencialą siekiant 

surinkti informaciją strategijos strateginei krypčiai nustatyti ir grįžtamąją informaciją apie ją. 

5) Stiprinti informuotumo didinimą tiek Europos Komisijos, tiek valstybių narių lygmenimis. Verslo 

forumai gali padėti, pavyzdžiui, užmegzti naujus ryšius ir suteikti naujų galimybių. 

Veiksmingiausias būdas kovoti su dezinformacija – investuoti į pozityvią komunikaciją apie europinį pasiūlymą 

šalims partnerėms. Strategija „Global Gateway“ yra nebe pradiniame etape, jos įgyvendinimas yra pažengęs, o į 

mūsų partnerių prašymą strategiškai investuoti atliepiama pateikiant kokybišką pasiūlymą, todėl ES taip pat turėtų 

pritaikyti savo komunikaciją ir teikti daugiau informacijos apie strategiją „Global Gateway“ kaip patikimą prekės 

ženklą. Turime aktyviai pradėti taikyti kampanijų metodą ir plačiajai visuomenei parodyti pozityvų ES strategijos 

„Global Gateway“ pasiūlymą. Tam reikia strategiškesnio ir kryptingesnio požiūrio, grindžiamo profesionaliomis 
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kampanijomis, kurios pasiektų naujas auditorijas per jų naudojamus kanalus ir perduotų joms svarbią žinią. Nė 

vienas iš mūsų konkurentų neturi mūsų pasiūlymui lygiaverčio pasiūlymo; turime užtikrinti, kad pasaulis tai 

žinotų. 

Galiausiai strategijos „Global Gateway“ prekės ženklo poveikis priklausys nuo sėkmingo konkrečių projektų 

įgyvendinimo vietoje. Turime komunikuoti pagal Europos komandos principą, laikydamiesi vieningos pozicijos 

ir parodydami sėkmingus pavyzdinių projektų rezultatus. Taip pat turime užtikrinti, kad apie mūsų projektų 

teikiamą naudą sužinotų potencialūs investuotojai. 

Be strategijos „Global Gateway“ ES turėtų turėti specialių išteklių, kurie leistų veikti pažeidžiamose šalyse ir 

konfliktų sąlygomis. Čia dėmesys turėtų būti sutelktas į būtiniausius gyventojų poreikius – aprūpinimą maistu, 

sveikatos priežiūrą ir švietimą. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, dėl šalių, kurias valdo nekonstitucinės 

vyriausybės, mano požiūris yra aiškus: vengti pripažinti vyriausybę teisėta, bet toliau dirbti žmonių labui ir su jais. 

Visiškas atsitraukimas pareikalautų didelių išlaidų, paliktų tuštumą ir neigiamai paveiktų visas jau ir taip 

pažeidžiamas gyventojų grupes. Todėl turime rasti aukso vidurį, kuris būtų pritaikytas prie kiekvienos konkrečios 

šalies padėties. 

Strategija „Global Gateway“ yra europinis pasiūlymas vis labiau persipildančioje geoekonominėje aplinkoje. 

Geriausias būdas konkuruoti – užtikrinti rezultatus; poveikis yra mūsų stipriausias argumentas. 

 

Tarptautinės prekybos komiteto klausimas 

9. Kalbant apie prekybos santykius su šalimis partnerėmis, įskaitant geresnes galimybes naudotis ypatingos 

svarbos ištekliais, kokių konkrečių priemonių imsitės siekdamas užtikrinti, kad prekybos aspektai taptų svarbesni 

rengiant ir įgyvendinant strategiją „Global Gateway“? Visų pirma, kaip ketinate stiprinti susitarimo dėl 

palankesnių sąlygų investicijoms ir strategijos „Global Gateway“ sąsajas ir bendras nuostatas ir kaip užtikrinsite 

sinergiją su naujomis švarios prekybos ir investicijų partnerystėmis, siekiant abipusės naudos Sąjungai ir šalims 

partnerėms? Kaip pritaikysite strategiją „Global Gateway“, kad būtų reaguojama į didėjančią geopolitinę įtampą 

prekybos srityje ir stipresnį naujai susiformavusių rinkos ekonomikos šalių (pvz., Kinijos, Indijos), be kita ko, 

Afrikos žemyne, vaidmenį? Kaip ketinate įtraukti Tarptautinės prekybos komitetą į strategijos rengimą ir 

įgyvendinimą? 

Per pastaruosius kelerius metus atsirado naujų pasaulinių realijų: geopolitika ir geoekonomika dabar yra 

tarpusavyje susijusios, didėja įtampa ir daugėja konfliktų prekybos srityje; pagrindinės šalys veikia ryžtingiau – 

ginčija nusistovėjusią tarptautinę tvarką ir propaguoja alternatyvius valdymo modelius; priklausomybe 

naudojamasi kaip ginklu. Pasiūlymai konkuruoja. 

ES savo vystomojo bendradarbiavimo modelį jau pritaikė prie šių naujų realijų. Tai įtvirtinta strategijoje „Global 

Gateway“, kuria atliepiama į mūsų šalių partnerių poreikį turėti geresnę sąsają su pasaulinėmis vertės grandinėmis, 

kurti vietos pridėtinę vertę ir didinti atsparumą išorės sukrėtimams. 

Buvau prekybos ministru, tad žinau prekybos svarbą ir potencialą. Prekyba yra pagrindinė darnaus vystymosi 

varomoji jėga – nuo 1990 iki 2017 m. besivystančios šalys joms tenkančią pasaulinio eksporto dalį padidino nuo 

16 proc. iki 30 proc.; per tą patį laikotarpį skurdo lygis pasaulyje sumažėjo nuo 36 proc. iki 9 proc. 

Todėl ES remia prekybos lengvinimą, visų pirma gerindama investicijų aplinką neprivalomomis priemonėmis 

(pvz., gebėjimų stiprinimas, mokymas, reglamentavimo aplinka) ir sutelkdama įmones bendradarbiauti ir 

investuoti, taip padėdama šalims partnerėms kurti didesnę vietos pridėtinę vertę ir kilti pasaulinėse vertės 

grandinėse. Jei būsiu patvirtintas Komisijos nariu, sieksiu, kad šios krypties būtų toliau laikomasi. 

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, glaudžiai bendradarbiaudamas su Komisijos nariu, atsakingu už prekybą ir 

ekonominį saugumą, sieksiu užtikrinti, kad strategijos „Global Gateway“ investicijos būtų plėtojamos užtikrinant 

visapusišką sinergiją su naujai pasiūlyta švarios prekybos ir investicijų partneryste, kuri yra papildomas naujos ES 

užsienio ekonominės politikos komponentas. Turėtume siekti užmegzti abipusiškai naudingą ilgalaikę partnerystę 

su pagrindiniais partneriais, nes tai padėtų stiprinti konkurencingumą ir įvairinti tiekimo grandines, kartu didintų 

tvarumą ir pridėtinę vertę, taigi taip pat stiprintų mūsų partnerių ekonomiką ir remtų Darbotvarkės iki 2030 m. 

įgyvendinimą. 
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Labai svarbi bus Europos Parlamento politinė parama strategijos „Global Gateway“ įgyvendinimui ir indėlis į ją. 

Todėl, jei mano kandidatūra bus patvirtinta, per plenarinių posėdžių diskusijas ir komitetų posėdžius norėčiau 

reguliariai informuoti Parlamentą apie strategijos įgyvendinimą ir keistis informacija apie jos išplėtimą. Taip pat 

raginu Europos Parlamentą visapusiškai išnaudoti dalyvavimą strategijos „Global Gateway“ valdybos veikloje. 

 

Piliečių laisvių, teisingumo ir vidaus reikalų komiteto klausimas 

10. Kaip nurodyta Jūsų įgaliojamajame rašte, turėtumėte siekti plėtoti visapusiškas ir abipusiai naudingas 

partnerystes su trečiosiomis šalimis, laikydamiesi integruoto požiūrio, kad ekonominė, humanitarinė, vystymosi, 

taikos ir saugumo politika prisidėtų prie šių partnerysčių stiprinimo. Tikslas – šalinti pagrindines neteisėtos 

migracijos priežastis ir pagrindinius veiksnius ir kovoti su neteisėtai žmones gabenančių asmenų tinklais 

visapusiškai gerbiant žmogaus teises. Kokių priemonių imsitės, kad užtikrintumėte veiksmingą šių partnerysčių 

veikimą, ypač migracijos srityje? Kaip užtikrinsite, kad Parlamentas galėtų prižiūrėti tokių partnerysčių kūrimo 

procesą, ypač kai tam tikri jų aspektai gali turėti įtakos jo teisėkūros prerogatyvoms? 

Labai svarbu turėti Europos Parlamento politines gaires dėl migracijos srities klausimų. Jei mano kandidatūra bus 

patvirtinta, įsipareigoju reguliariai informuoti Europos Parlamentą. Kalbant apie likusias man patikėtas politikos 

sritis, užtikrinsiu, kad tiek mano tarnybos, tiek aš pats laikysimės teisinių ir procedūrinių reikalavimų, kad 

galėtume palaikyti demokratinę priežiūrą, skaidrumą ir atskaitomybę. 

ES saugumui, pasauliniam stabilumui ir ekonominiam vystymuisi užtikrinti labai svarbu bendradarbiauti su mūsų 

tarptautiniais partneriais. Tai svarbi priemonė, kuria prisidedama prie veiksmingo ir teisingo migracijos valdymo 

sudarant sąlygas šalinti pagrindines neteisėtos migracijos priežastis ir kovoti su nusikaltėlių tinklais, kurie pelnosi 

iš neteisėtos migracijos. Kaip nurodyta Migracijos ir prieglobsčio pakte, visapusiškos ir abipusiškai naudingos 

partnerystės su trečiosiomis šalimis kūrimas ir toliau bus svarbus ES visapusiško požiūrio elementas. Jei mano 

kandidatūra bus patvirtinta, mano tikslas bus stiprinti šį bendradarbiavimą su pagrindinėmis kilmės ir tranzito 

šalimis ir remti veiksmingą pakto išorės aspekto įgyvendinimą.  

Bendradarbiaudamas su vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, atsakingu už technologinį suverenumą, saugumą ir 

demokratiją, Komisijos nariu, atsakingu už vidaus reikalus ir migraciją, ir Komisijos nariu, atsakingu už 

Viduržemio jūros regioną, daug dėmesio skirsiu pastangoms imtis konkrečių veiksmų ir užmegzti operatyvinį 

teisėsaugos bendradarbiavimą siekiant užkardyti tarptautinį organizuotą nusikalstamumą, susijusį su neteisėtu 

migrantų gabenimu, prekyba žmonėmis, terorizmu ir prekyba narkotikais. Dirbsiu su tarptautiniais partneriais ir 

trečiosiomis šalimis, kad būtų užtikrinta prieglobsčio prašytojų ir pabėgėlių apsauga priimančiosiose trečiosiose 

šalyse, taip pat remiamos priimančiosios bendruomenės. Taip pat dėsiu visapusiškas pastangas kartu su 

valstybėmis narėmis plėtoti teisėtus migracijos būdus, be kita ko, pasitelkiant ES specialistų pritraukimo 

partnerystę ir apykaitinės migracijos sistemas. 

Mūsų migracijos strategija turi ir toliau būti grindžiama tarptautine teise, įsipareigojant gerbti žmogaus teises. 

Visos priemonės, kurių imamasi neteisėtai migracijai pažaboti, turi visiškai atitikti ES ir tarptautines teisines 

sistemas. Be kita ko, tai reiškia, kad turi būti laikomasi ES pagrindinių teisių chartijos ir Europos žmogaus teisių 

konvencijos. Įgyvendinantieji partneriai ir toliau turėtų būti teisiškai įpareigoti reguliariai teikti išsamias savo 

veiksmų ir padėties šalyje, kurioje įgyvendinamas ES finansuojamas veiksmas, ataskaitas. 

Labai svarbus vidaus ir išorės politikos suderinamumas, visų pirma migracijos srityje. Vadovaudamasis 

politinėmis gairėmis taip pat prisidėsiu prie ES vizų politikos strategijos ir naujojo Viduržemio jūros regiono pakto, 

kuriais siekiama geriau apsaugoti sienas ir valdyti migraciją, įgyvendinimo. 

 

Moterų teisių ir lyčių lygybės komiteto klausimas 

11. Kaip nurodyta Jūsų įgaliojamajame rašte, toliau užtikrinsite, kad ES skatintų įgyvendinti darnaus vystymosi 

tikslus, įskaitant 5-ąjį DVT dėl lyčių lygybės, ir kad lyčių lygybė bei moterų ir mergaičių įgalėjimas ir toliau išliktų 

ES tarptautinio bendradarbiavimo ir vystymosi politikos prioritetu. Ar planuojate imtis kokių nors naujų iniciatyvų 

Pekino veiksmų platformai ir Moterų, taikos ir saugumo darbotvarkei įgyvendinti ES lygmeniu ir kaip ketinate 

siekti, kad moterų ir mergaičių padėtis ginkluotų konfliktų metu taptų ES prioritetu? Ar įsipareigosite plėtoti LLVP 

IV? Kaip Komisija spręs lytinės ir reprodukcinės sveikatos bei teisių paslaugų teikimo klausimą teikdama 

humanitarinę pagalbą ir vykdydama vystomąjį bendradarbiavimą, ypač nėščių moterų, kilusių iš konflikto zonų, 



 – 13 –   

atveju, nes kai kurios iš jų išgyveno smurtą ir išžaginimą? Atsižvelgiant į pasaulinius išpuolius prieš lyčių lygybę 

ir LGBTIQ+ asmenų teises, kaip ketinate užtikrinti, kad ES suteiktų tinkamą ir tiesioginę prieigą prie išteklių 

vietos pilietinės visuomenės organizacijoms, LGBTIQ+ asmenims ir moterų teisių gynėjams bei jų 

organizacijoms? 

Lyčių lygybė yra viena iš pagrindinių ES vertybių ir politinis ES išorės veiksmų prioritetas. Be to, ji tiesiog 

naudinga ekonomikai. Tarptautinio valiutos fondo tyrimai rodo, kad, besivystančių šalių darbo rinkose sumažinus 

lyčių nelygybę, BVP jose galėtų padidėti beveik 8 proc. Visiškai panaikinus lyčių nelygybę, BVP galėtų padidėti 

vidutiniškai 23 proc. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, toliau daug dėmesio skirsiu lyčių lygybei – ne tik kaip 

tikslui, bet ir kaip darnaus vystymosi, tvirto ekonomikos augimo, patikimo valdymo ir ilgalaikės taikos bei 

saugumo katalizatoriui. 

Trečiuoju lyčių lygybės veiksmų planu stipriai pasistūmėta, kad lyčių lygybė taptų strateginiu ES išorės veiksmų 

prioritetu. Todėl visose politikos srityse pradėta laikytis labiau integruoto požiūrio ir padidėjo parama šalims 

partnerėms. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, užtikrinsiu plataus užmojo tolesnių veiksmų planą. Dirbsiu 

glaudžiai bendradarbiaudamas su kitais Komisijos nariais, be kita ko, už lygybę atsakingu Komisijos nariu, taip 

pat vyriausiuoju įgaliotiniu ir pirmininko pavaduotoju. Pradėsiu plataus masto konsultacijas su visais partneriais, 

įskaitant Europos Parlamentą, ir į procesą įtrauksiu pilietinę visuomenę. 

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, stiprinsiu lyčių aspekto integravimą į mūsų tarptautinę partnerystę, didinsiu 

į lyčių aspektą orientuotų veiksmų mastą, remsiu moterų įgalėjimą ir plėtosiu naujas iniciatyvas, kuriomis būtų 

siekiama panaikinti lyčių nelygybę švietimo, dalyvavimo darbo rinkoje, pajamų ir galimybių naudotis ištekliais 

bei paslaugomis srityse. 

Pekino deklaracijos dėl lyčių lygybės ir JT Saugumo Tarybos rezoliucijos 1325 dėl moterų, taikos ir saugumo 

metinės 2025 m. suteikia galimybę stiprinti ES lyderystę ir imtis ryžtingų veiksmų lyčių lygybei skatinti. Glaudžiai 

bendradarbiaudamas su vyriausiuoju įgaliotiniu ir pirmininko pavaduotoju užtikrinsiu, kad ES laikytųsi šių gairių. 

Ypatingą dėmesį reikia skirti moterų ir mergaičių padėčiai ginkluotų konfliktų metu, nes jos susiduria su specifine 

rizika (pvz., išžaginimas, naudojamas kaip karo ginklas) ir joms dažnai nesuteikiama vieta prie derybų stalo. ES 

turi ryžtingiau propaguoti lygiateisį ir prasmingą moterų dalyvavimą konfliktų prevencijos ir sprendimo procese. 

Nestabiliomis aplinkybėmis pirmenybė turėtų būti teikiama vaiko apsaugai, jaunimo ir moterų poreikiams (pvz., 

požiūris „moterys moterims“ Afganistane). 

Kova su smurtu dėl lyties yra svarbi didinant atsparumą saugumui kylančioms grėsmėms, be kita ko, 

bendruomenės lygmeniu. Tačiau smurtas dėl lyties visų pirma yra didžiulis žmogaus teisių pažeidimas. Jei mano 

kandidatūra bus patvirtinta, padarysiu viską, ką galiu, kad prisidėčiau prie šio prakeiksmo panaikinimo. 

Didelė lyčių nelygybė yra ir sveikatos priežiūros srityje. Visuotinė galimybė naudotis lytinės ir reprodukcinės 

sveikatos priežiūros paslaugomis bei teisėmis yra svarbi ne tik siekiant užtikrinti, kad moterys ir mergaitės gautų 

joms reikalingą priežiūrą, bet ir suteikti joms galią formuoti savo gyvenimą. 

Kovojant už lyčių lygybę aktyviausiai veikia moterų organizacijos ir pilietinė visuomenė. Jos yra labai svarbios 

sąjungininkės skatinant ilgalaikį transformatyvaus požiūrio į lytį pasikeitimą ir darant įtaką labiausiai 

marginalizuotoms moterims ir mergaitėms. Pusė iniciatyvos „Spotlight“ lėšų buvo skirta daugiau kaip 1 750 

pilietinės visuomenės organizacijų. ES taip pat remia žmogaus teisių gynėjus, be kita ko, LGBTI gynėjus. Daugiau 

kaip pusė ES žmogaus teisių gynėjų mechanizmo programos paramos gavėjų yra žmogaus teisių gynėjos moterys. 

Tai tik keletas iš daugelio ES strateginio bendradarbiavimo su pilietine visuomene lyčių ir LGBTI lygybės 

klausimais pavyzdžių. 

 

 


